
DELMAGYARORSZAG 
81. évfolyam, 102. szám 
1991. május 3., péntek ALAPÍTVA : 1910-BEN Havi előfizetési díj: 185 forint 

Ára: 7,40 forint 

Kábelcsomó 
Köbcentik és forintok - Ami a statisztikák mögött van 
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Az iraki vezetés beleegyezett abba , hogy fél éven belül 
többpárti választásokat tartsanak az országban - közölte 
szerdán Dzsalal Talabani, az iraki kurdok egyik vezetője 

a BBC-nek adott in ter jú jában. Mint mondta, az iraki kormány 
kész a jelenlegi l egnagyobb h a t a l m ú tes tü le t , a F o r r a d a l m i 
Parancsnokság Tanácsa feloszlatására is. 

Több mint 47 ezerre emelkedett tegnapra a bangladesi tá j fun 
halálos áldozatainak száma. Az Európai Közösség 9,6 millió dollár 
segélyt biztosított Bangladesnek élelmiszerek vásár lásá ra , 2,4 
mill ióért pedig orvosi fe lszere léseket , s á t r a k a t kü lde tnek a 
Vöröskereszttel. 

I m m á r hé t re bővült az oroszországi elnöki t isz t re pályázó 
p o l i t i k u s o k s z á m a , t e g n a p u g y a n i s b e j e l e n t e t t e j e l ö l t s ég i 
szándékát Nyikolaj Rizskov volt szovjet kormányfő is. 

A Világbank az idén 5-600 millió dollár értékű hitelt folyósít 
Magyarországnak, s ezek a kölcsönök elsősorban a gazdasági 
á ta lakulás gyorsítását szolgálják - jelentet te ki Kupa Mihály, 
hazatérvén Egyesült Államokbeli ú t j á ró l . A pénzügyminiszter 
szer int a külföldi befek te tők igazi t u l a jdonosokka l a k a r n a k 
tárgyalni, s elsősorban azt szorgalmazták, hogy a kormány tegyen 
meg m i n d e n t a haza i b a n k r e n d s z e r he lyze tének r endezése 
érdekében. Kupa Mihály szerint az állam valószínűleg garan-
ciavállalással fogja segíteni a pénzintézeteket. 

Tegnapi ülésén a kormány elfogadta , s az Országgyűlés elé 
terjeszti a csődeljárásról , a felszámolásról és végelszámolásról 
szóló törvényjavaslatot. László Balázs kormányszóvivő elmondta, 
hogy a törvény beiktatásával módot ad majd a felszámolásoknak 
a hitelezői érdekeket jobban védő szabályok szerinti lefolytatá-
sára is. 

Újabb COCOM-könnyítések 
Magyarországnak 

átmenetileg piacokat veszített, s 
hogy a szóban forgó piacokra 
orientálódott vállalatokat - az 
értékesítési nehézségek mellett -
az állami támogatás megszün-
tetése is sújt ja; emiatt tavaly 4 
százalékkal csökkent a nemzeti 
össztermék. 

Magyarország továbbra is 
pontosan törleszteni akarja 21 
milliárd dollárnyi külföldi adós-

ságát, s tevékeny szerepet kíván 
játszani a nemzetközi pénzügyi 
világban - mondotta a magyar 
pénzügymin i sz te r . A f izetés i 
mérleg feszültségei arra kény-
szerítették Magyarországot, hogy 
januárban 15 százalékkal leér-
tékelje a forintot, ám hasonló in-
tézkedést egyhamar nem fogana-
tosít, hiszen a forinl árfolyama most 
megfelelő - vélekedett Kupa. 

EUREKA-kongresszus 
Mintegy 600 hazai és külföldi 

szakember részvéte lével csü-
törtökön a Budapest Kongresszusi 
Központban megkezdődöt t az 
Európai Közösség és az EFTA 18 
országának kutatási és fejlesztési 
programjait összefogó EUREKA 
kongresszusa. A tanácskozást Ká-
dár Béla külgazdasági miniszter 
nyitotta meg. Beszédében hang-
súlyozta: önmagában az a tény, 
hogy a holland kormány felvetette 
a kongresszus szervezésének 
gondolatát és Magyarországot 
házigazdának kérte fel. világosan 
bizonyít ja , hogy Európa kelet-
nyugati megosztása immár a rossz 
emlékű múlt tö r téne lméhez 
tartozik. Legfontosabb feladatunk 

az e lköve tkezendőkben , hogy 
felszámoljuk azokat a különb-
ségeket, amelyek a gazdasági és 
műszaki teljesítmények színvo-
nalában ma még tapasztalhatók. 
Ez nem sikerülhet külső támo-
gatás nélkül, a segítség azonban 
nem lehet csupán anyagi termé-
szetű. A magyar kormány 
kereskedelempolitikájában sokat 
tett azért, hogy a korlátozások 
csökkenjenek, illetve megszűn-
jenek, s ezek ma már normális 
áramlása az eddigieknél sokkal 
inkább alkalmassá teszi hazánkat 
a nemzetközi kutatási és fe j -
lesztési együttműködésben való 
részvételre. 

Várhatóan a Magyarországra 
irányuló csúcstechnológia-export 
korlátozásainak további csök-
kentéséről dönt a hónap végén a 
COCOM párizsi tanácskozása -
mondot ta Kőhalmi Zsol t , az 
exporte l lenórzés tárcaközi bi-
zot tságának e lnöke az MTI 
washingtoni t udós í tó j ának . A 
könnyítésekhez alapot ad, hogy 
folyamatos együttműködés alakult 
ki az Egyesül t Á l l amokka l a 
Magyarországra importált csúcs-
technológia ellenőrzésében: amint 
a kiküldött amerikai szakemberek 
a helyszínen is megállapították, 
kifogástalanul működik a magyar 

kontrol l rendszer , amely a ter-
mékek, el járások továbbadását 
hivatott megakadályozni. 

A 17 nyugati országot egyesítő 
COCOM minisz te rhe lye t tes i 
szintű tanácskozását eredetileg 
márciusra tervezték , de az új , 
rövidített t i lalmi listák össze-
állítása a tervezettnél hosszabb 
időt vett igénybe. A vára -
kozások szerint az új, a korábbinál 
lényegesen rövidebb tilalmi lista 
mindenese t re magyar szem-
pontból is további könnyítéseket 
tartalmaz majd. 

Nyolcezren maradtak 
Két hónappal a szovjet csapat-

kivonás befejeződése előtt még 
csaknem 8 ezer szovjet katona, 
illetve azok hozzátartozói, vala-
mint polgári alkalmazottak tartóz-
kodnak hazánkban, miután a ko-
rábbi 100 ezerből április végéig 
több mint 91 ezren elhagyták Ma-
gyarországot. 

T ikos László á lezredes , a 
HM-sájtóosztály vezetője az MTI 
kérdésére azt is elmondta, hogy a 
27 ezer technikai eszközből eddig 
22 ezret vontak ki. az 560 ezer 
tonna anyagi eszközből pedig 510 
ezret szállítottak el. 

Az elmúlt hónap végéig 1123 
katonavonal hagyta el hazánkat. 

Alkalmas, de hiányos 

„A forint árfolyama 
most megfelelő" 

Magyarország gyo r s í t j a az 
át térés ütemét a szabadpiac i 
gazdaságra a fájdalmas recesszió 
e l lenéré , amelyet részben a 
Szovjetunióhoz kapcsolódó régi 
kereskedelmi rendszer szétesése 

okozott - mondotta Kupa Mihály 
magyar pénzügyminiszter Wa-
shingtonban az AP-DJ amerikai 
gazdasági hírügynökségnek. 

Kupa el ismerte , hogy a volt 
KGST területén Magyarország 

Komoly vitát váltot t ki a 
Költségvetési, Adó- és Pénzügyi 
Bizottság csütörtöki ülésén az 
egyes állami tula jdonban lévő 
vagyontá rgyaknak az önkor -
mányzatok tulajdonába adásáról 
szóló törvénytervezet. A bizottság 
többségi vé leménnyel ugyan 
általános vitára alkalmasnak nyil-
vánította a javaslatot, azonban az 
e l lenzéki pártok képvise lői 
kisebbségi különvéleményükről 
tájékoztatják majd a Parlament 
plenáris ülését. 

A bizot tság kormánypár t i 
képviselői is több hiányosságra 

hívták fel a figyelmet, de azzal az 
érveléssel értettek egyet, hogy az 
Országgyűlés plenáris ülésén a 
módosító indítványokkal ezek a 
hiányosságok kijavíthatok. 

Az Országgyűlés Alkotmány-
Ügyi Törvényelőkészítő és Igaz-
ságügyi Bizottsága is általános 
vitára a lka lmasnak tar t ja a 
törvényjavaslatot. A döntés - az 
MSZP és a KDNP képviselőinek 
távol lé tében - a testület csü-
törtöki. „négypárti" vitájában szü-
letett az ellenzék súlyos kifogásai 
ellenében. 

MÁJUS 9-11 

Marketingkonferencia Szegeden 
MOTTÓ: A reklámra fordított összeg 

fele kidobott pénz, csak azt nem tud ja 
senki, melyik fele. 

Akár megtiszteltetésnek is veheti Szeged, 
hogy a tavaly decemberben megalakul t 
Magyar Marketing Szövetség a Dél-Alföldön 
tartja első háromnapos országos konferen-
ciáját, Marketing-management címmel, május 
9-11 között. Eddig is voltak hasonló ren-
dezvények más szervezésben, s a jövő heti 
talán abban különbözik majd az előzőektől, 
hogy merőben más lesz a témája. A közelmúlt 
konferenciái jobbára arról szóltak, mit, miért, 
hogyan nem lehet megcsinálni Magyaror-
szágon market ing ügyben s a zárszók is 
jobbára hasonlóak voltak: „még nem értek 
meg a kedvezőfeltételek ". 

Tegnap maga Kandikó József, a szövetség 
e lnöke tá jékoz ta t ta a saj tót a j ö v ő heti 
rendezvényről, s hangsúlyozta, ma már nem 
az elméletekről kell beszélni, hanem inkább 
arról, hogyan kell csinálni a marketinget, 

miként lehet a megszerzett ismereteket átül-
tetni a gyakorlatba. 

Az első nap plenáris ülésének helyszíne a 
Szegedi Nemzeti Színház, ahol kül fö ld i 
esettanulmányokon keresztül mutatják be a 
market ing gyakor la tá t , s arra a kérdésre 
próbálnak választ adni. hogyan kell egy-egy 
nagyobb horderejű akciót végrehajtani. Á 
multinacionális vállalatok marketingstratégiái 
közül a Shell, az IKEA, a Henkel, és a Philips 
első magyarországi lépéseit, illetve hódításait 
muta t ják be az e lőadók. A plenáris ülés 
résztvevői a színház vendégeként este 7-től 
megtekintik Mozart : Cosi fan tultc c ímű 
operájának bemutató előadását. 

Május 10-én, pénteken - öt téma köré 
csoportosítva - szekcióülésekkel folytatódik a 
rendezvény. Ezen a stratégiai marketing, a 
termék• és piacpolitika, a nemzetközi, a bank 
és az idegenforgalmi marketing kérdései ke-
rülnek terítékre. Nehéz feladat a szek-
c iónként i 6 - 1 2 e lőadóból egyet -egyet 
kiemelni, hiszen az csak felvillanthat valamit 

az egész napos programból . A stratégiai 
szekció első előadását Mohai György (CA-BB 
Értékpapír Ügynökség Rt.) tartja a termék- és 
piacpolitikáról, ezen belül az értékelemzésről 
Farkas Imre. a szegedi Rekord Cipőipari 
Szövetkezet elnöke beszél. A pénzügyi terü-
letek p iackuta tásáró l az osztrák Rudolf 
Bretschneider, a szállodai privatizációról Fel-
sen Tamás (HungarHotels) tart előadást. 

Szombaton 9 órakor a Tisza Szállóban a 
szekcióvezetők beszámolójával k e z d ő i k a 
program, majd 10 órakor Kupa Mihály pénz-
ügyminiszter a '90-es évek piaci stratégiáját 
vázolja fel. A szervezők körülbelül 200 
részvevővel számolnak a szállás nélkül is 
személyenként 10-15 ezer forintba kerülő 
konferencián, amelyen egyébként az ország 
felsőoktatási intézményeiből 10-10 niarkc-
tingszakos hallgatót ingyen látnak vendégül. 
Érkeznek tehát diákok Budapestről, Pécsről. 
Miskolcról , Gödöllőről és természetesen 
Szegedről is. 

Kovács András 

TOVABBRA IS : RADNÓTI MIKLÓS GIMNÁZIUM 

Még mindig nincs 
jegyzője a városnak 

A szegedi egykori Klauzál 
Gábor Gimnázium volt diákjai 
még tavaly februárban javasolták, 
hogy a Radnóti Miklós Gim-
názium kapja vissza eredeti nevét. 
A városházán a közgyűlés tegnapi 
ülésén tárgyalt e kérdésről, jelen 
voltak az öregdiákok is, akiknek 
kérésével szemben állott az iskola 
nevelőtestülete, szülői munka-
közössége és tanulói: mindegyik 
elutasít ja a Klauzál Gábor név 
felvételét. A vitában dr. Simor 
Ferenc (KDNP) azt hangsúlyozta, 
hogy nem Radnóti Miklós ellen 
van kifogása - az 1950-es név-
változtatás a magyar múlt fel-
számolására. a civil társadalom 
elsöprésére tett kísérlet része volt; 
közterüle t -használa t , parkoló-
helyek. Cserepes sor: nyomukat 
veszíti az emlékezet, de a mai 
döntést megőrzi és a jövő számon 
kérheti . Dr. Horpácsy András 
(KDNP) kompromisszumos. Rad-
nóti-Klauzál névre tett javaslatot. 
Vincze Tibor (F idesz) f igyel -
meztetett : ugyanaz az erőszak 
ismétlődhet meg. mint 1950-ben: 
az ot t lévők akara ta e l lenére 
változtatják meg az iskola nevét. 
Jankó Attila (SZDSZ) megkér-
dezte: az iskola köveket vagy 
emberi közösséget jelent? Hor-
pácsy András úgy válaszolt, hogy 
a szellem nem csupán az élők 
szelleme. A képviselők név sze-

rint szavaz tak , és a Radnóti 
Miklós elnevezés mellett dön-
töttek (a liberális frakció teljes 
egészében határozot t így. a 
konzervatívok körében megosz-
lottak a vélemények). 

A közgyűlés legutóbbi ülésén 
felügyelete alá vonta az Éliker 
vállalatot, s az igazgatói posztra 
pályázatot írt ki, s ez a lapján 
Papp Zoltán (MDF) önkormány-
zati képviselőt 56 ezer forint 
a lapbérrel nevezte ki; a volt 

igazgató ellen pedig fegyelmi 
eljárást indított. 

Az ifjúsági és sportosztály és az 
Ifjúsági Iroda felszámolásával a 
közgyűlés a dr. Sziivássy László 
vezette jogi bizottságot bízta meg. 

A testület dr. Szőkefalvi-Nagy 
Béla akadémikust a város dísz-
polgárává választorra - az erről 
szóló oklevelet Szeged napján, 
május 21-én adományozza. 

Délután vették sorra a jegyzői 
pályázatokat , amelyek közül a 
bíráló bizottság dr. Tóth László 
megbízott jegyző pályázatát ítélte 
szakmai lag mega lapozo t tnak , 
ennek ellenére a másik pályázót is 
meghallgatta a testület: dr. Szögi 
Zoltán e lmondta , egyik őse 
1624-ben Szeged főbírája volt. A 
szavazás e redménye : 26:8 dr. 
Tóth László javára (14 szavazat 
érvénytelen volt), a szükséges 
kétharmados többség (32 igen) 
tehát hiányzott - Szegednek 
továbbra is megbízott jegyzője lesz. 

Ágoston József (MDF) javasla-
tára a lakóterületi alap 20 millió 
forintjának egyik felét terület-, a 
másik felét létszámarányosan osz-
totta fel a közgyűlés a 14 lakos-
sági fórum között. 

Az első lakáshoz jutó fiatal há-
zasok 150 ezer forintos támoga-
tásban részesülnek, ha nincs a bir-
tokukban a megvásárolni Jjíyájil 
lakás értékének 30 százalékát 
meghaladó ingatlan, vagy ingóság. 

A lakáscélú kölcsönök meg ' 
fizetésének támogatásáról szóló 
vitában a fő kérdés az volt, hogy 
alanyi jogon részesüljön-e belőle 
mindenki, aki az egyébként igen 
bonyolul t fe l té te l rendszernek 
megfelelve arra jogosult, vagy a 
jogszabály csupán a részesedés 
lehetőségét tartsa fenn? A kép-
viselők az előbbi mellett dön-
töt tek. A fe l t é te l rendszer is-
mertetésére visszatérünk. ' 

Olcsóbb 
kerthelyiségek 

Szegeden sok üzlet a bezárás 
e lkerü lésével küszködik , és a 
rendkívüli terhet jelentő közterü-
le thasználat i d í jak miatt nem 
tudnak kerthelyiséget nyitni -
állítják a vendéglősök. Ismeretes, 
a közgyűlés januári rendeletében a 
vendéglátóipari előkertek 8 Ft / 
nm /hó közterülethasználati díjait 
150-300-500 Ft/nm /hóra emelte, 
s a gazdaságban végbement vál-
tozásokkal és a piacosítás szük-
ségszerűségével indokolta. 

Azóta több egyéni és közös 
kifogás és díjmérséklési kérelem 
érkezett az önkormányzati hiva-
talba. Az é t te remvezetők és a 
kocsmárosok a tavalyi közterü-
lethasználati díjnak legfeljebb tíz-
szeres emelését tartják elfogad-
hatónak. Legutóbb 13 szegedi 
vendéglátóhely főnöke tiltakozott, 
többen kijelentették: júniusban 
demons t ra t ív zárva tar tásokat 
kezdeményeznek, ha a helyzet 
ncni változik. 

A tegnapi közgyűlési vitában 
dr. Borvendég Béla kényes pontra 

tap in to t t : a város (az. önkor-
mányzat) még mindig nem tudja, 
hogy mit akar. Gyorsan nagy 
pénzt keresni a vendéglők meg-
sarcolásával. vagy olcsó terület-
használattal a város nyári arculatát 
i mediterránumot idéző hangu-
latos t e raszokka l , ker the ly i -
ségekkcl színesíteni, ezáltal az 
idegenforgalmat növelni s hasznot 
ebből szerezni. A testület végül is 
módosította januári rendelkezését. 

A ker the ly iségek köz lcrü-
lelhasználat i d í ja i jú l ius l - tő l 
augusztus 31-ig: 

- a körtöltésen kívül 90 Ft/ 
nm/hó: 

- a körtöltés és a Nagykörúf 
Temesvári körút között 180 Ft/ 
nm /hó: 

- a Nagykörúton / Temesvári 
körúton belül 350 Ft/nm/lw. 

A fenti időtartam előtt, illetve 
után az é rvényes d í j s zabás 
60-120-200 Ft/hm/hó. 

Ó. J . 

Földrengés Burgenlandban 
Gyenge földrengést észleltek 

csütörtökön délben Ausztriában. 
A Földrengésjelző Intczct adatai 
szerint a 12 óra 15 perckor észlelt 
természeti jelenség epicentruma 
a Burgenland és Magyarország 
közötti határterületen volt A 12 

fokozatú Mcrcalli-Sicbcrg-skálán 
6.5 erősségű földmozgást mértek. 

A rezgéseket észlel ték Bur-
genland nagy részében. Alsó-
Ausztriában. dc még Bécsben is. 
Anyagi károkról egyelőre nem 
érkeztek jelentések. 


